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Interview

Er Danmark ved at knække? Hvordan er folk, som vi er flest? Hvad sker

der på de fine københavnske saloner? En borgmester, en filosof og en

revyskuespiller giver svar fra Hovedlandet.
SUSAN KNORRENBORG

En hilsen til de fi�ne
saloner i København
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Stedvis nogen sol, og især i Jylland byger. 
Temp. 20 til 22 grader. Let til frisk vind.
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Skyet, 
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Undrede mig igen over, at af alle mennesker - selv når man tager dem med, der redder børn ud af 

flammer, er læger uden grænser, har opfundet internettet, er Mandela eller kan gå i spagat uden 

at græde - så er det alligevel dem, der vinker en af og på færger, der udfører deres job med den 

vigtigste mine. 

TING JEG GJORDE AF MAREN UTHAUG

Birgit Stenbak Hansen, borgmester (S) i Frederikshavn
Kommune

Er Danmark er ved at knække?
»Der er steder, hvor vi skal kæmpe, vi fra provinsen. F.eks.

undrer det mig, at Aalborg Universitet får relativt færre ba
sisforskningsmidler end universiteterne i hovedstadsom
rådet. Det giver en oplevelse af, at man i København opfat
ter os som sådan nogle, der bare kører med trailere, går
med træsko og ikke har elektricitet. Det gør folk vrede«. 

»Det samme kan siges om kulturlivet. Skagen Museum er
et dansk fyrtårn, men alligevel får det relativt færre stats
midler end de gamle museer i hovedstaden. Det forstår vi
simpelthen ikke, og så begynder folk herovre at føle sig
overset«.

Er det så ikke meget godt, at en dame som Inger Støjberg gør
slagkraftigt opmærksom på problemerne? 

»Selv er jeg ikke glad for at trække udkantskortet, for så
bliver folk hurtigt trætte af at høre på os. Det oplevede jeg
allerede omkring forhandlingerne om udligningsrefor
men. ’Vi har betalt alle jeres dyre sportshaller’, sagde borg
mestrene fra nogle af de rige hovedstadskommuner«. 

»I stedet for at begynde en kulturkrig vil jeg hellere arbej
de konkret med problemerne og løse dem politisk. Lige nu
er der faktisk opbakning og momentum. Både den tidlige
re og den nuværende regering har arbejdet mod skævhe
derne ved f.eks. at udfl�ytte arbejdspladser, uddannelser og
lave udligningsreform«.

Inger Støjberg siger, at hendes parti er for folk, som vi er fl�est.
Hvordan er folk, som vi er fl�est?

»Det er altså ikke alle jyder, der synes, at man skal bryde
ministeransvarlighedsloven. Jeg tror heller ikke, folk ret
gerne vil sættes i kasser. Jeg plejer at sige ’kig op og kig ud’ –
det er et ordspil, jeg har hugget fra dronningen. Det kan de
fl�este se sig selv i«.

Har du egentlig nogensinde har været i de fi�ne københavn
ske saloner.

»Salon? Nej, jeg ved ikke, hvad det er. Men jeg drillede da
af og til Gentoftes tidligere borgmester med, at hvis han
havde en arbejdsskade, så måtte det være ondt i albuen, for
det kan man jo let få af at sidde stille og drikke al den dyre
hvidvin. Men det var nu bare kærligt ment. I bund og
grund kunne vi meget godt lide hinanden«. 

»Jeg ikke glad for at
trække udkantskortet«

Foto: Linda Suhr

Anders Fogh Jensen, fi�losof, forfatter og 
foredragsholder. Opvokset i Jylland, boede i København
i en årrække, inden han i 2018 igen fl�yttede til Jylland,
hvor han i dag bor i Laven.

Er Danmark ved at knække over i provins og hovedstad?
»Der er i hvert fald sådan en slags standardindstilling i

mediebilledet om, at hvis det er interessant, så sker det i
København. Når en journalist kommer uden for de store
byer, er det, ligesom om han er udsendt. Og vil man være
en del af den offentlige debat, så skal man kunne komme i
studiet i ’Deadline’ om aftenen. Da jeg fl�yttede til Jylland,
blev jeg overrasket over, hvor centraliseret Danmark er«. 

Det lyder, som om man har et problem med, at man får for
lidt opmærksomhed snarere end et ressourceproblem?

»Ja, det er det nok også. Altså man synes jo, at man bidra
ger rigeligt til økonomien, så man vil gerne have noget
igen, men modsætningerne mellem Jylland og København
er mest af alt en kulturkamp. Herovre vil man ikke fi�nde sig
i at blive set på som dem, der ikke er så fi�ne. De dominerede
ved godt, at de er domineret«. 

Inger Støjberg siger, at når hun betragter debatten på Chri
stiansborg og salonerne i København, er der ting, som fylder
mere der end hos hende og hendes venner, bekendte og naboer.
Oplever du også det?

»Ja, det kunne jeg godt genkende. Det er en oplevelse af,
at en masse mennesker i København taler problemer op,
der ikke er væsentlige. At debatten i København ikke hand
ler om grundlæggende ting som, hvordan skal jeg klare
mig i livet, men mere om sladder på en større skala. Om at
nogen kommer til at slå nogle andre til en Oscarfest«. 

»Herovre forstår folk heller ikke, hvordan det kan være et
problem for humanister at få et arbejde. Vi har lav arbejds
løshed, så alle kan vel fi�nde et arbejde, siger de. I det hele ta
get synes de, at det er lidt underligt, at sådan nogle som jeg
går rundt og analyserer symboler. Der er ikke så meget re
sonans i at være fi�losof. Filosofi� er enten bare utrolig svært
eller helt ude i hampen. Da jeg lige var fl�yttet hertil, var jeg
ude at spille golf, og så lavede jeg et slag, der sendte golfbol
den langt ind i skoven. ’Det var godt nok fi�losofi�sk’, sagde
min golfmakker så. Det summerer nok synet på symbol
analytikere meget godt op«.

Inger Støjberg siger, at hendes parti er for folk, som vi er fl�est.
Hvordan er ’folk, som vi er fl�est’ dér, hvor du bor?

»Herovre er der ekstremt meget nyttetænkning sam
menlignet med København. F.eks. har jeg skiftet til elbil.
Herovre spørger de, om det kan betale sig i kroner og øre.
Er det billigere at køre på el end på benzin og diesel? Det
handler om at fi�nde ud af, om det vil være smart for penge
pungen at skifte. I København er folk mere optaget af kli
maet. Det fylder ikke ret meget her. Det er ikke et klimapro
jekt at købe bil«. 

Du har selv afholdt noget, du kalder fi�losofi�ske saloner. Hvad
tænker dine naboer om det?

»Det er kun noget, jeg har afholdt i København. Det var fi�
losofi�ske debatter om emner som f.eks. retfærdighed eller
mod. Mine naboer synes ikke lige, at det er den slags, ver
den har brug for. For dem er det noget fortænkt noget. Den
går måske næsten i Laven, men ikke i Jylland som sådan«.

»De dominerede ved
godt, at de er domineret«
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Jeanne Boel, skuespiller, indehaver af Sønderborg 
Sommer Revy Show. Flyttede til Augustenborg fra 
Charlottenlund i 2019.

Er Danmark ved at knække over i provins og hovedstad?
»Det har altid irriteret mig, det der med københavners

nuderne og dem fra Djævleøen. Jeg forstår ikke, hvad den
bashing skal til for. Det undrer mig, at det stadig eksisterer,
ligegyldigt hvor mange jyder der tager til København for at
tage en uddannelse«. 

Inger Støjberg siger, at hendes parti er for folk, som vi er fl�est.
Hvordan er ’folk, som vi er fl�est’ dér, hvor du bor?

»Der er revynumre, som slet ikke går herovre i Jylland.
F.eks. numre om LGBT+ eller #MeToo. Når der er langt mel
lem mennesker, er der også langt mellem mennesker, der
er anderledes. Hvis du er det, så skal du eddermane nok se
at komme ud over bygrænsen og nå til København. 

Til gengæld er det altid sjovt at lave grin med københav
nere. Der er ikke noget sjovere. Faktisk«.

Men har jyderne ikke reelle grunde til at være trætte af kø
benhavnerne?

»Næ. Tag noget så vigtigt for folk som huspriserne. Et
hus, som ville koste 14 millioner i Københavnsområdet,
kan du købe hernede for 2,5. Her får man virkelig meget for
pengene. Folks økonomi er ikke bundet op i mursten. De
bor i dejligt store huse med udsigt over vandet til ingen
penge. Det burde københavnerne da være skidemisundeli
ge over. Der burde være migrantfl�ugt fra Sjælland til Jyl
land«. 

»Når det så er sagt, så kan jeg måske godt forstå, at jyder
ne er trætte af, at vi brugte 80’erne på at give den gas med
Aarhushistorier. Hold da kæft, hvor blev der grinet af jyder
ne. Måske er det bare paybacktime nu?«.

Savner du egentlig de københavnske saloner?
»Det ved jeg ikke. Selvfølgelig er der da kliker i Køben

havn, det er der alle steder. Støjberg ved, at hvis hun skal ha
ve hele Vestjylland med sig, så er der ikke noget bedre end
at gå efter københavnere. De taler højt, og de taler hele ti
den. Det er nemt at stå sammen om at være vred over«.
susan.knorrenborg@pol.dk

»Der er revynumre, som
slet ikke går i Jylland«
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